

**АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ**

**27.03.01 «Стандартизация и метрология»**

<b>Наименование дисциплины</b>	Правоведение в стандартизации
<b>Объем дисциплины</b>	2 ЗЕ (72 часа)
<b>Краткое содержание дисциплины</b>	
<b>Название разделов (тем) дисциплины</b>	<b>Краткое содержание разделов (тем) дисциплины</b>
Система российского права.	Общие вопросы права. Функции права. Система законодательства. Нормативно-правовые и нормативно технические акты. Виды правовых норм. Структура юридических норм. Принципы права как регуляторы общественных отношений.
Правовые основы регулирования стандартизации	Основные понятия и термины в области стандартизации. Принципы стандартизации. Уровни правового регулирования отношений в области стандартизации. Международная стандартизация. Национальная стандартизация. Федеральный закон «О стандартизации в Российской Федерации». Сотрудничество в области стандартизации в рамках Евразийского экономического союза. Государственная политика России в области стандартизации. Добровольная и обязательная стандартизация.
Федеральный информационный фонд стандартов	Содержание федерального информационного фонда стандартов. Порядок организации федерального информационного фонда стандартов. Порядок формирования и ведения федерального информационного фонда стандартов. Порядок регистрации стандартов организаций, в том числе технических условий, в федеральном информационном фонде стандартов.
Основы технического регулирования	Основные понятия в области технического регулирования. Принципы технического регулирования. Правовая основа технического регулирования. Технический регламент. Государственный контроль (надзор) за соблюдением требований технических регламентов. Взаимосвязь технического регулирования с гражданским, административным, аграрным правом, а также законодательством в области охраны окружающей среды. Субъекты и объекты в рамках законодательства о техническом регулировании.
Санитарно-эпидемиологические требования	Основные понятия в области санитарно-эпидемиологическом благополучия населения. Правовые акты, устанавливающие санитарно-эпидемиологические требования, ветеринарно-санитарные и фитосанитарные меры. Порядок проведения экспертизы правовых актов, устанавливающих санитарно-эпидемиологические требования, на предмет их соответствия международным стандартам.
Правовые основы управления стандартизации	Система государственных органов в сфере стандартизации. Федеральный орган исполнительной власти, осуществляющий функции по выработке государственной политики и нормативно-правовому регулированию в сфере стандартизации. Федеральный орган исполнительной власти в сфере стандартизации.

	Полномочия федеральных органов исполнительной власти, Государственной корпорации по атомной энергии «Росатом» и иных государственных корпораций в сфере стандартизации. Технические комитеты по стандартизации. Проектные технические комитеты по стандартизации. Комиссия по апелляциям.
Ответственность в области стандартизации	Ответственность за несоответствие продукции или связанных с требованиями к ней процессов требованиям стандартизации. Судебная практика в сфере привлечения к административной ответственности.

**Директор** департамента  
Ландшафтного проектирования и  
устойчивых экосистем, к.б.н.

Э.А. Довлетярова

## SUMMARY ACADEMIC DISCIPLINES

### 27.03.01 « Standardization and metrology»

<b>Name of the discipline</b>	Jurisprudence in standardization
<b>Volume discipline</b>	2 ECTS (72 hours)
<b>Course Description</b>	
<b>The name of the partition (the) discipline</b>	<b>Summary of sections (the) discipline</b>
The system of Russian law	General questions of law. The functions of law. The system of legislation. Regulatory legal and regulatory technical acts. Types of legal norms. The structure of legal norms. Principles of law as regulators of public relations.
Legal basis of standardization regulation	Basic concepts and terms in the field of standardization. Principles of standardization. Levels of legal regulation of relations in the field of standardization. International standardization. National standardization. Federal Law "On Standardization in the Russian Federation". Cooperation in the field of standardization within the framework of the Eurasian Economic Union. The state policy of Russia in the field of standardization. Voluntary and mandatory standardization.
Federal Information Fund of Standards	The content of the Federal Information Fund of standards. The order of organization of the Federal information fund of standards. The procedure for the formation and maintenance of the Federal information fund of standards. The procedure for registration of standards of organizations, including technical specifications, in the Federal information fund of standards.
Fundamentals of technical regulation	Basic concepts in the field of technical regulation. Principles of technical regulation. The legal basis of technical regulation. Technical regulations. State control (supervision) over compliance with the requirements of technical regulations. The relationship of technical regulation with civil, administrative, agrarian law, as well as legislation in the field of environmental protection. Subjects and objects within the framework of legislation on technical regulation.
Sanitary and epidemiological requirements	Basic concepts in the field of sanitary and epidemiological welfare of the population. Legal acts establishing sanitary and epidemiological requirements, veterinary and sanitary and phytosanitary measures. The procedure for the examination of legal acts establishing sanitary and epidemiological requirements for their compliance with international standards.
Legal basis of standardization management	The system of state bodies in the field of standardization. The federal executive authority that performs the functions of developing state policy and regulatory regulation in the field of standardization. Federal executive authority in the field of standardization. The powers of federal executive authorities, the State Atomic Energy Corporation Rosatom and other state corporations in the field of standardization. Technical committees for Standardization. Project technical committees for standardization. The Appeals Commission.
Responsibility in the field of standardization	Responsibility for non-compliance of products or processes related to their requirements with the requirements of standardization. Judicial practice in the field of bringing to administrative responsibility.

**Director** of Department of Landscape  
Design and Sustainable Ecosystems

E.A. Dovletyarova